
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - آمارهای منتشــر 
شده توســط بانک مرکزی نشان می دهد 
حجم کل نقدینگی کشور در پایان خردادماه 
امسال به بیش از ۲۶۵۷ هزار میلیارد تومان 
رســیده اســت. این موضوع، نشان دهنده 
افزایــش بیش از  ۱۸۵ هزار میلیارد تومانی 
نقدینگی، در بهار ۱۳۹۹ و در سه ماه نخست 
سال جاری است. بر این اساس، میزان رشد 
نقدینگی در خردادماه امســال نســبت به 
مدت مشــابه سال گذشــته ۳۴.۲ درصد 
بوده اســت. موضوع دیگری که در رابطه با 
رشد نقدینگی اهمیت دارد، ترکیب اجزای 
آن اســت. نقدینگی دارای دو جزء پول و 
شبه پول اســت. پول، مجموع اسکناس، 
مســکوکات و حساب های جاری است و 
براساس آمارهای بانک مرکزی، حجم آن 
در پایان خرداد ســال جاری با رشد ۶۱.۵ 
درصدی نســبت به خرداد پارسال به بیش 
از ۵۰۲ هزار میلیاد تومان رسیده است. شبه 
پول نیز حجم کل ســپرده های مدت دار را 
نشان می دهد، در پایان خرداد امسال با رشد 
۲۹.۱ درصدی نسبت به خرداد ۹۸ به بیش 

از ۲۱۵۵ هزار میلیارد تومان رسیده است.
افزایش سهم پول در نقدینگی

در ســه ماه نخست امســال، سهم 
پــول در ترکیب نقدینگی در حال افزایش 

بــوده و از ۱۷ درصــد در فروردین ماه، به 
۱۸.۲ درصد در اردیبهشــت و ۱۸.۹ درصد 
در خردادماه رسیده و به  همین نسبت، سهم 
شــبه پول از نقدینگی در حال کاهش بوده 
اســت. به نظر می رسد بخشــی از پول، به 
بازار سهام و بورس وارد شده است. حسن 
قالیباف، رئیس سازمان بورس، چندی پیش 
از ورود بیــش از ۵۰ هزار میلیارد تومان در 
سه ماه نخست ســال جاری به بازار سهام 
خبــر داده بــود. ورود نقدینگی به بورس، 
نســبت به ورود آن به سایر بازارها مزایایی 
دارد، اما از طرف دیگر احتمال حبابی شدن 
بازار ســهام را افزایش می دهد.در این میان 
برخی اقدامات دولــت در رابطه با عرضه  
اولیه شرکت های دولتی و همچنین افزایش 
سهم شناور شــرکت های بورسی وابسته 
به دســتگاه های دولتی می تواند مانع ایجاد 
حباب در بازار ســهام شود.یک کارشناس 
بازار ســرمایه می گوید برخی مصوبه های 

جدید در زمینه بازار ســهام، پاســخی به 
تقاضای فعالان این بازار و راهی برای آرام 

گرفتن نقدینگی در بورس است.
نگرانی ها درباره رشد فراتر از 

تصور بازار سهام
ولی نــادی قمی، کارشــناس بازار 
ســرمایه، در رابطه با رشــد و توسعه بازار 
سهام در دو سال اخیر گفت: این رشد، فارغ 
از انحراف یا عدم انحراف آن از ارزش های 
بنیادیــن و اقتصادی، به انــدازه ای بوده که 
بسیاری را نسبت به چشم انداز آینده اقتصاد 
خوش بین کرده اســت. وی ادامه داد: این 
دسته از کارشناسان اقتصادی معتقدند که در 
سایه توسعه بازار سهام، ضمن چشم انداز 
حکمرانی مطلــوب امــکان تأمین مالی 
کارآفرینان، شرکت های کوچک و متوسط، 
پروژه ها و شرکت های بزرگ فراهم خواهد 
آمــد و بازار بدهی نیز بــه عنوان یک بازار 
نوظهور و نوپا گســترش خواهد یافت و 

بنابراین بازار سرمایه به معنای واقعی خود 
شکل خواهد گرفت.در این بین رشد فراتر 
از تصور بازار ســهام از ابتدای سال ۱۳۹۸ 
تاکنون یعنی رشــد ۱۰ برابری، بسیاری از 

کارشناسان اقتصادی را نگران کرده است.
حساســیت سیاســت گذار به 

علامت دهی قیمت های بازار سهام
نادی قمی با یادآوری رشد قیمت ها 
در بــازار ســهام گفت: به نظر می رســد 
سیاســت گذاران پولــی و مالــی نیز در 
خصوص آثار علامت دهی رشد قیمت ها 
در بازار سهام به سایر بازارها و ایجاد تلاطم 
در آنها حساسیت پیدا کرده اند. وی درباره 

مصوبه های جدید در زمینه بازار سهام گفت: 
اعلام افزایش سهام شناور آزاد شرکت ها، 
دستور فروش سهام دستگاه های اجرایی، 
افزایش ســرمایه از محل صرف سهام و نیز 
به طور همزمان، رشد سود سپرده های بانکی 
را می توان در راستای مدیریت دغدغه های 

رشد یک باره بازار سهام تفسیر کرد.
افزایــش عمق بازار ســهام با 

عرضه های دولتی
این کارشناس بازار سرمایه با تأکید بر 
اینکه با افزایش عرضه دستگاه های اجرایی، 
ضمن تأمین کسری بودجه و افزایش سهام 
شناور شرکت ها، به اشتهای خرید فعالان 

بازار ســهام پاســخ داده می شــود، گفت: 
اگرچه چنین عرضه هایی موجب افزایش 
عمق بازار ســهام می شود، اما نباید موجب 
ترس فعالان این بازار شود. وی ادامه داد: این 
تصور که دولت به بازار سهام فقط به عنوان 
محل تأمین کسری بودجه خود نظر دارد و 
حمایت به موقع از سهام شرکت های عرضه 
شده اهمیت ندارد، موجب ایجاد هراس در 
بین مشارکت کنندگان بازار و خروج منابع 

خواهد شد.
الزامات آرام گرفتن نقدینگی در 

بازار سرمایه
نادی قمی به نقدینگی موجود در بازار 
ســهام اشاره کرد و گفت: نقد شدن فقط ۵ 
درصد از ارزش کل بازار سهام بیش از ۴۰۰ 
هزار میلیارد تومان نقدینگی بی ثبات ایجاد 
می کند که می توانــد موجب ایجاد تلاطم 

فزاینده در هر بازاری شود.
این کارشناس بازار سرمایه، توسعه 

بازار بدهی با افزایش فعالان این بازار، برای 
تعیین نرخ مناسب تأمین مالی را  از الزامات 
آرام گرفتن نقدینگی در بازار سرمایه دانست 
و افزود: برای حبس نقدینگی در بازار سهام، 
ضمن حمایت سیاســت گذار، لازم است 
عرضه های اولیه شرکت های بزرگ نفتی، 
پتروشــیمی، پالایشی، معدنی و صنعتی بر 
اساس یک برنامه منظم زمان بندی شده در 

دستور کار قرار گیرد.
برنامه های دولت برای رونق 

بورس
اهمیــت بــورس بــرای دولت به 
اندازه ای رســیده کــه رئیس جمهوری در 
هفته های اخیر در جلســه های مختلف به 
ضرورت توجه به این بازار ســرمایه تاکید 
دارد.در همیــن رابطه رئیــس جمهور در 
جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت 
با یــادآوری مباحث مطرح شــده درباره 
عرضه سهام شرکت های دولتی در بورس 

گفت: با طراحی  و برنامه ریزی های خوبی 
که از ســوی دســتگاه های مختلف انجام 
شــده، می توان امیدوار بود بورس کشور 
در مســیر حرکتی منطقی و پایدار باشــد. 
این فرآیند که در راســتای مردمی ســازی 
اقتصــاد کشــور و هدایــت نقدینگی به 
ســمت بازار سرمایه است، می تواند تولید 
کشــور را نیز رونق ببخشد. روحانی، همه 
دستگاه های دولتی را موظف کرد براساس 
قواعد و دســتورالعمل های مصوب ستاد 
درخصوص واگذاری سهام کارخانجات 
در بورس، اقدامات خود را تسریع بخشند.

وی از وزارت امــور اقتصــادی و 
دارایی خواست با توجه به سرمایه گذاری 
گســترده ای کــه در ســال های اخیر در 
شرکت های بزرگ کشــور شده و ارزش 
ســهام دولت در این شــرکت ها افزایش 
یافته، واگذاری بخشــی از سهام دولت در 
بورس را به طور منظم و مستمر و بر اساس 
برنامه زمان بندی شده ادامه دهد.  روحانی 
با یادآوری نقش تعیین کننده شــرکت های 
بزرگ دولتی در سرعت بخشیدن به عرضه 
ســهام در بورس افزود: با توجه به تجربه 
موفق عرضه سهام شرکت های بزرگی در 
ماه های اخیر، سایر شرکت های بزرگ نیز 

می توانند این تجربه را تکرار کنند.

نگاهی به مشکلات بازار سرمایه و راه حل های دولت؛

بورسچگونهازحبابخارجمیشود؟
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گروه اقتصادی - از همین رو دولت 
به لحاظ اهمیت تأمین غذا، کشت گلخانه ای 
را مورد حمایت قرار داد که در این خصوص 
شاهد افزایش سطح زیرکشت محصولات 
گلخانه های هرمزگان در ســال های اخیر 

بوده ایم.
بــه همین منظور اجــرای طرح های 
کشــاورزی هرمزگان نیز در دســتور کار 
دولت قــرار گرفــت و در آخریــن گام، 
بهره برداری  یکی از ســه طرح ملی وزارت 
جهادکشــاورزی در هفته گذشته با حضور 
رییس جمهوری به صورت ویدئو کنفرانس 
انجام شــد.همچنین با توجه به نامگذاری 
سال۹۹ از سوی مقام معظم رهبری به عنوان 
سال جهش تولید و محدودیت منابع آبی در 
هرمزگان، توسعه کشت گیاهان گلخانه ای 
می تواند راهبرد خوبی برای تحقق این شعار 

در بخش کشاورزی استان باشد.
بهره برداری طرح شبکه آبیاری تحت 
فشــار دشــت میناب از ایــن جهت برای 
هرمزگان اهمیت زیادی دارد که در دو دهه 
اخیر خشکسالی و کم آبی باعث محدودیت 

منابع آبی شده است.
۶۰۰میلیارد ریال ســرمایه در 

گردش بخش گلخانه های هرمزگان
مدیر امور باغبانی جهادکشــاورزی 
هرمزگان در این زمینه گفت: میزان سرمایه 
در گردش گلخانه های اســتان ۶۰۰میلیارد 
ریال بوده که بخشــی از این درآمد به علت 
صادرات این محصولات اســت. مسعود 
گرگیج افزود: میزان صادرات محصولات 
گلخانــه ای ۱۷ هــزار تن بــا درآمد ارزی 
۱۲میلیون دلار است. وی اظهار داشت: نبود 
استاندارد در بسته بندی، نبود برند محصولات 
کشاورزی، کاهش صنایع تبدیلی و فرآوری 
و فعال نبــودن پایانه صادرات محصولات 
کشــاورزی مهمترین مشکلات پیش روی 

گلخانه داران است.

مدیر امور باغبانی جهادکشــاورزی 
هرمزگان یادآور شد: در مدت ۱۰سال آینده 
بایــد ۲ هزار هکتار از فضای روباز تبدیل به 
واحدهای گلخانه ای شود. گرگیج تصریح 
کرد: همچنین بر اساس برنامه هدفگذاری 
شده سطح زیرکشت گلخانه های هرمزگان 
در ۱۰ ســال آینــده باید به ۵ هــزار و ۵۰۰ 
هکتار برســد.مدیر امور باغبانی ســازمان 
جهادکشاورزی هرمزگان ادامه داد: بر اساس 
برنامه هدفگذاری شــده سطح زیرکشت 
گلخانه هــای هرمزگان در افق ۱۰ ســاله 
باید به ۵ هزار و ۵۰۰ هکتار برســد. گرگیج 
اضافه کرد: ایجاد شهرک های گلخانه ای در 
قشــم، بندرخمیر، بندرعباس با استفاده از 

آب شیرین کن نیز در دستور کار است.
وی ابراز داشت: با تصمیمات صورت 
گرفته شــده گلخانه های استان از سال ۹۴ 
به صورت سالانه ۴۰ درصد رشد کرده است.
اعطــای وام هــای کم بهره به 

متقاضیان راه اندازی گلخانه
جهادکشــاورزی  ســازمان  رییس 
هرمزگان در این  بــاره گفت: به متقاضیان 
راه اندازی گلخانه، وام کم بهره با کارمزد ۴ و 
۶ درصد از محل صندوق توسعه ملی و طرح 
اشــتغال پایدار روستایی پرداخت می شود. 
علی باقرزاده همایی بیان داشــت: سرمایه 
گذاران بخش گلخانه ای باید طرح های خود 
را در مرکز خدمات ســرمایه گذاری ثبت و 
استعلام های مربوطه را از آن طریق دریافت 

کنند. 
وی خاطرنشان کرد: به افراد متقاضی 
راه انــدازی گلخانه در هر هکتار ۱۲میلیارد 
ریال تســهیلات پرداخت می شود. رییس 
سازمان جهادکشــاورزی هرمزگان اذعان 
کرد: ســالانه بیش از یک میلیون تن سبزی 
و صیفی در فضای روباز برداشــت می شود 
که با تبدیل به گلخانه به افزون بر۳۰ میلیون 
تن می رســد. باقرزاده عنوان کــرد: زمان 

آماده سازی و کشت محصولات گلخانه ای 
در هرمزگان از ابتدای شهریور تا پایان تیرماه 

است.
تولیــد محصــولات بیشــتر 
گلخانه ای با صرفه جویی در مصرف

یکی از گلخانه داران اهل شهرســتان 
رودان که از ســال۸۱ در زمینــه باغداری 
دارای تخصص و تجربه هایی است، اکنون 
حدود ۱۶هکتار محصول مرکبات زیرکشت 
گلخانه ای دارد. افشــین واحدی، در حال 
حاضر به کشــت محصــولات لیموترش 

و فلفل رنگی فعالیــت دارد و حدود۴۰نفر 
کارگر به طور مستقیم در گلخانه اش مشغول 

به کار هستند.این جوان کشاورز هرمزگانی 
بیان داشت: محصولات گلخانه ای تولیدات 

بیشتری را با هزینه های کمتر مصرفی برای 
تأمین غذایی اســتان فراهم کرده اســت. 
وی افــزود: محصولات حاصل از کشــت 
گلخانه ای به کشــور روسیه صادر می شود 
که البته با مشکلاتی هم در این زمینه مواجه 
هستیم. به گفته واحدی، بالابودن غیراصولی 
کرایه هــای حمل ونقل در داخل و خارج از 
کشور و نیز برگشت هزینه های ارز روسیه 
به ایران عمده ترین موانع ســرراه صادرات 

محصولات گلخانه ای است.
در خصــوص  گلخانــه دار  ایــن 

مشــکلاتش اظهار داشــت: گــران بودن 
هزینه های ادوات و ماشین های کشاورزی 
و همچنین بذر، کود و ســم که باید نظارت 
بیشتری بر فروشندگان در این زمینه صورت 
گیــرد. واحدی با بیان اینکــه در این مدت 
دولت از طریق ســازمان جهادکشــاورزی 
حمایت هایی کرده خاطرنشان کرد: با توجه 
به رهنمودهای مقام معظم رهبری و تأکیدات 
ایشــان مبنی بر جهش تولید در سال جاری، 
همکاری بیشتری را در این زمینه از مسوولان 
مربوطــه انتظار داریم. وی گفت: با توجه به 
ارزآوری حاصل از محصولات گلخانه ای، 
دولت نیز باید وام های کم بهره، ارزان قیمت 

و بلاعوض در اختیار کشاورزان قرار دهد.
ســال ۱۴۰۴ســطح زیرکشت 
گلخانه ها در هرمزگان به ۵هزارهکتار 

می رسد
بــه منظــور حمایت هــای وزارت 
جهادکشــاورزی برای افزایش وســعت 
گلخانه های هرمزگان طی برنامه  ۱۰ســاله، 
توســعه گلخانه ها در این اســتان به ۵هزار 
هکتار خواهد رســید. اســتان هرمزگان به 
علت شرایط آب و هوایی خشک و کم آبی، 
مکان مناســبی برای پرورش و تولید انواع 
محصولات گلخانه ای اســت و نخستین 
گلخانه در ســال ۷۳با همت کشاورز اهل 
شهرستان حاجی آباد در روستای سرچاهان 
راه اندازی شد. بیشتر گلخانه های هرمزگان 
در شهرســتان های رودان، حاجــی آبــاد، 
میناب و بندرعباس واقع شــده و شهرستان 
حاجی آباد با ۸۰ هکتار مساحت بزرگترین 
گلخانه استان و رتبه اول تولید محصولات 
گلخانه ای را کســب کرده و در همین رابطه 
رتبه نخســت طرح توسعه گلخانه ها را در 
کشور به خود اختصاص داده است. افزایش 
کیفیت محصول تولید شــده در گلخانه ها، 
افزایــش درآمد، کاهش مصرف ســموم و 
زیرکشت بردن زمین های غیرقابل کشت از 

نتایج مثبت تولید سبزی و صیفی در گلخانه 
است. بیش از ســه هزار نفر که سهم بالای 
آن بانــوان هســتند در گلخانه ها و صنایع 
بسته بندی و ســردخانه این بخش اشتغال 
دارند و دو ســوم فعالان در گلخانه ها زنان 
هستند که در ۸ ماه از سال با کار کردن سهم 

بالایی در اقتصاد خانواده دارند.
گلخانه، بهترین راه کشاورزی 

برای صرفه جویی در مصرف آب
از این رو می تــوان نتیجه گرفت که 
کشــت گلخانه راهی مطمئن در مدیریت 
مصرف و صرفــه جویی آب و برون رفت 
هرمزگان از بحران کم آبی است و با توجه به 
چالش جدی خشکسالی و بهره وری بهینه 
از منابع آبی برای تولید محصولات با کیفیت 
مناسب است. پدیده خشکسالی و کم آبی در 
هرمزگان طی سال های گذشته باعث خشک 
شــدن ۱۰۰حلقه چاه کشاورزی و کاهش 
آب ۱۳۵حلقه چاه بین۳۰ تا۷۰درصد، بیلان 
منفی ۷۴ دشت و شور شدن ۳۸ دشت شده 
که با توجه به میزان مصرف آب در گلخانه ها 
۱۲برابر کمتر از فضای روباز، می توان شاهد 
رونق گرفتن ایجاد این بخش  از کشاورزی 
بود. به همین منظور در سال ۹۸، ۲۴۸مجوز 
احداث گلخانه صادر شــد که اکنون سطح 
زیرکشــت گلخانه ها در استان هرمزگان به 
۵۹۰هکتار رســیده و تا پایان سال جاری به 
۷۰۰هکتار می رسد.در حال حاضر افزون بر 
۴نوع محصول ســبزی و صیفی شــامل، 
خیار، گوجه فرنگی، فلفــل و بادمجان در 

گلخانه های هرمزگان کشت می شود.
هرمزگان  کشــاورزی  زمین هــای 
۱۶۵هــزار و ۵۰۰هکتار با تولید ســالانه 
افزون بر۲ میلیــون و۳۰۰هزارتن محصول 
باغــی و زراعی و یک میلیون و۶۵۰هزارتن 
محصول سبزی و صیفی خارج از فصل تاثیر 
بســزایی در تنظیم بازار این محصولات در 

فصل های پاییز و زمستان دارد.

نقد شدن تنها پنج درصد از ارزش کل بازار سهام، بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی بی ثبات ایجاد می کند که می تواند موجب ایجاد تلاطم فزاینده در هر بازاری شود. 
بنابراین برخی گام های جدید دولت در زمینه بازار سهام را می توان پاسخی به تقاضای فعالان این بازار و راهی برای آرام گرفتن نقدینگی در بورس تلقی کرد.

کشت گلخانه ای که امروزه در بسیاری از نقاط هرمزگان پیشرفت های خوبی داشته، رویکرد نوآورانه دولت در صنعت کشاورزی است.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد :

افتتاحاولینمسیرریلیبهافغانستاندرآبانماه

رئیس اتاق بازرگانی بندرعباس:امینی زاده تاکید کرد:

وی خاطرنشــان کرد: به افراد متقاضی راه اندازی گلخانه در هر هکتار 
۱۲میلیارد ریال تسهیلات پرداخت می شود. رییس سازمان جهادکشاورزی 
هرمزگان اذعان کرد: ســالانه بیش از یک میلیون تن سبزی و صیفی در 
فضای روباز برداشــت می شــود که با تبدیل به گلخانه به افزون بر۳۰ 
میلیون تن می رســد. باقرزاده عنوان کرد: زمان آماده ســازی و کشت 
محصولات گلخانه ای در هرمزگان از ابتدای شهریور تا پایان تیرماه است.

روحانی با یــادآوری نقش تعیین کننده شــرکت های بزرگ دولتی 
در ســرعت بخشــیدن به عرضه ســهام در بورس افزود: با توجه به 
تجربه موفق عرضه ســهام شــرکت های بزرگــی در ماه های اخیر، 
ســایر شــرکت های بزرگ نیز می توانند این تجربــه را تکرار کنند.

گروه اقتصــادی - معاون وزیر 
راه و شهرســازی اظهار داشت: در حال 
حاضر تمام مبــادلات از طریق دریا و 
جاده با کشور افغانستان انجام می شود 
و اگر شــبکه ریلی بین دو کشور ایجاد 
شــود بسیاری از محموله ها که از خاک 
ایران به افغانستان می رود، به ریل منتقل 

می شود.
مدیرعامل  خادمــی،  خیــرا… 
شــرکت ساخت و توســعه زیربناهای 
حمــل و نقل دربــاره اخرین وضعیت 
پروژه راه آهن ایران- افغانســتان اظهار 
داشت: طبق زمان بندی های انجام شده 
ایــن پروژه باید آبان ماه ســال آینده به 
بهره برداری برســد و از مسیر خواف – 
هــرات برای اولین بار اتصال ریلی بین 

دو کشور برقرار می شود.
وی ادامــه داد: ۶۶ کیلومتر از این 
مســیر ریلی در خاک افغانســتان و ۷۶ 
کیلومتــر آن در خاک ایران اســت و تا 
به امروز روســازی و زیرسازی مسیر 
خواف ساخته شــده  و این مسیر برای 

تردد قطار آماده است.
معــاون وزیر راه  و شهرســازی 
با اشــاره به تعهد ایران برای ســاخت 
این مســیر ریلی در خاک افغانســتان 

گفــت: ســاخت ۶۶ کیلومتر در خاک 
اففانســتان یعنی از مرز تا هرات هم در 
تعهد جمهوری اســلامی ایران بوده و 
این مســیر ریلی در افغانستان از محل 
کمک های ایران ســاخته می شود و هم 
احــداث و تامین مالی آن بر عهده ایران 

است. خادمی افزود: از این میزان طول 
مســیر ریلی در خاک افغانستان تا کنون 
۳۰ کیلومتر ســاخته شده و روسازی و 

زیرسازی آن به اجرا رسیده است.   
مدیرعامل شــرکت ســاخت و 
توســعه زیربناهــای حمــل و نقل با 

بیــان اینکه این مســیر ریلی به افزایش 
تعاملات بین دو کشــور کمک می کند، 
ادامه داد: در حال حاضر تمام مبادلات 
از طریق دریا و جاده با کشور افغانستان 
انجام می شود و اگر شبکه ریلی بین دو 
کشور ایجاد شود بسیاری از محموله ها 
که از خاک ایران به فغانســتان می رود، 

به ریل منتقل می شود.
 وی تاکید کــرد: باید توجه کنیم 
معادن ســنگان کــه بزرگ ترین معادن 
سنگ آهن کشورمان محسوب می شود  
در این منطقه واقع شــده که این رشته 
کــوه و معادن تا خاک افغاســتان ادامه 
دارد. راه آهن برای جابه جایی این مواد 
معدنی از افغانستان به ایران و ترانزیت 

آن، می تواند بسیار موثر باشد. 
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه خط ریلی بین ایران و افغانســتان 
می توانــد چشــم اندازی خوبی برای 
تعاملات بین دو کشــور باشــد، گفت: 
این شــبکه ریلی می تواند بخشــی از 
باری که امروز از مسیر مرزی دوغارون 
و میل ۷۸ بین دو کشور جابه جا می شود 
را جذب کنــد البته این خط ریلی فقط 
کارکرد باری ندارد و می تواند مسافران 

بین دو کشور را هم جابه جا کند.    

گروه اقتصادی - شهردار بندرعباس 
از توجــه ویژه به ســیما، منظــر و فضای 
ســبز شــهری به عنوان اولویت جدی این 

شهرداری در سال جاری یاد کرد.
عبــاس امینی زاده در دومین جلســه 
کمیســیون ســیما، منظر و فضای سبزی 
شــهری اظهار کرد: توجه به زیباســازی و 
ساماندهی تبلیغات شهری امری ضروری 

در مناسب سازی محیط شهر است.
وی بــا اشــاره به اینکــه برخورد با 
دیوارنویســی ها یک امر مهم و اساسی در 
این مسیر است، افزود: در سال جاری، نگاه 
به اجرای پروژه های مرتبط با ســیما و منظر 
شــهری، اولویت اصلی بوده و در دســتور 
کار قرار گرفته است.شهردار بندرعباس با 

بیان اینکه رویکرد اصلی این شهرداری در 
ســال جاری پرداختن به زیباسازی شهری 
و فضای سبز اســت، ادامه داد: پرداختن به 

مســائل جزئی که در بهسازی منظر شهری 
تاثیرگذار است، باید در دستور کار اعضای 
این کمیسیون باشــد.امینی زاده با تاکید بر 

اینکه برخورد قانونی با دیوارنویسی ها یکی 
از اقداماتی است که در این زمینه باید پیگیری 
شــود، گفت: اجرایی شدن جدی ضوابط 
مربــوط به تابلوهای صنوف، یکی دیگر از 
ضروریات در بهسازی سیما و منظر شهری 
بندرعباس است. این مقام مسئول تاکید کرد: 
نگهداری و تعمیرات المان های ساخته شده 
نیز باید در دستور کار شهرداری های مناطق 
ســه گانه و همچنین سازمان سیما، منظر و 
فضای سبز شهری قرار داشته باشد. اضافه 
می شــود، در ادامه این جلســه پیشنهادات 
مدیریت زیباسازی ســازمان سیما، منظر 
و فضای سبز شــهری پیرامون زیباسازی، 
المان سازی ها و غیره در این کمیسیون مورد 

بررسی قرار گرفت.

گــروه اقتصادی -رئیــس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
بندرعبــاس گفت: از یک ســو کرونا و 
از ســوی دیگر گذر بازرگانان از قوانین 
ســخت و دســت و پا گیر عرصه را بر 
فعالیت تجار تنگ کرده اســت و این در 
خور استانی که دروازه طلایی اقتصاد نام 

دارد، نیست.
محمدرضا صفا در دیدار با منصور 
آرامی نماینده مردم بندرعباس در مجلس 
شورای اسلامی اظهار کرد: اتاق بازرگانی 
به نوبه خود با تشکیل کمیسیون های ۱۲ 
گانه و طرح مشــکلات تجار در شورای 
گفتگو تمام تــلاش خود را برای هموار 
ساختن مســیر فعالیت بازرگانان به کار 

بسته است.
وی همچنیــن ضمــن قدردانی از 
تعامل استاندار هرمزگان با پارلمان بخش 

خصوصی، بیان کرد: در شــورای گفتگو 
دولــت و بخش خصوصــی مصوبات 
خوبــی گرفته ایم و اتاق برای نخســتین 

بار توانســت در جلسات مهم اقتصادی 
 اســتان صاحــب کرســی و حــق رای 

شود.
این مسئول با اشاره به ساختمان در 
حــال احداث اتاق بازرگانی بندرعباس، 
اضافه کرد: کار ساخت ساختمان جدید 
اتاق با ســرعت به پیــش می رود و امید 
داریم بتوانیم ســاختمانی در خور شان 

فعال اقتصادی بنا کنیم
صفــا بیان کرد: هدف نخســت ما 
در اتــاق بازرگانی و در دور نهم فعالیت 
هیــات نمایندگان ایجاد همدلی و جلب 
اعتماد فعالان بخش خصوصی است که 
رشد ۳۶ درصدی صدور کارت بازرگانی 

خود گواهی بر این مدعاست.

گروه اقتصادی - معاون وزیر اقتصاد 
تاثیرات راه اندازی نسخه الکترونیکی سفته و 
تسهیلات و اعتبارات دیجیتال را در سهولت 
دریافت انواع خدمات مالی توســط مردم، 
بهبود رشد اقتصادی، افزایش شفافیت موثر 
دانســت و گفت: هم اکنون مردم ما در اکثر 
نقاط کشــور می توانند خدمات مالی خود 
را به صــورت آنلاین دریافت کنند و وقتی 
خدمات مالی، امــکان دریافت پیدا می کند 
طبیعتا، کمک کننده رشد اقتصادی و کاهش 

فقر خواهد بود.
عبــاس معمارنــژاد اظهــار کــرد: 
موضــوع "فراگیری مالــی" به عنوان یکی 

از دغدغه هــای دولت، بدین معنی اســت 
کــه مردم در حوزه خدمــات مالی از جمله 
بانــک، بیمه و بورس، به تمام محصولات و 
خدمات مالی به شــکل کم هزینه، سریع و 
راحت دسترسی داشته باشند.وی در ادامه با 
بیان اینکه یکی از ثمرات  "نسخه الکترونیکی 
سفته" و "تسهیلات و اعتبارات دیجیتال" 
فراهم سازی فراگیری مالی است، گفت: هم 
اکنون مردم ما در اکثر نقاط کشور می توانند 
خدمــات مالی خود را بــه صورت آنلاین 
دریافــت کنند و وقتی خدمات مالی، امکان 
دریافت پیدا می کند طبیعتا، کمک کننده رشد 
اقتصادی و کاهــش فقر خواهد بود.معاون 

وزیر اقتصاد افــزود: وزارت امور اقتصادی 
و دارایی به دنبال تدوین استراتژی فراگیری 
مالی اســت و پروژه های الکترونیکی کردن 
و دیجیتالی کردن بانک ها، بیمه ها و بورس 
در راســتای فراگیری مالی تفسیر می شود. 
معمارنژاد ادامه داد: در گذشته اگر شخصی 
می خواست تسهیلات دریافت کند، مجبور 
بود بصورت حضوری به بانک مراجعه کند 
تا کلیه مراحل از قبیل درخواست تسهیلات، 
امضای قــرارداد، ارائه تضمین و دریافت و 
پرداخت اقســاط آن را به شــکل فیزیکی 
انجــام دهد ولی در پــروژه امروز، تمام این 
مراحل به صورت الکترونیکی و دیجیتالی 

انجام می شود.وی در پایان سخنانش با بیان 
اینکــه مراجعه حضوری و فیزیکی به بانک 
برای انجــام اقدامات مالی، در برخی مواقع 
زمینه ســاز افزایش فســاد است، گفت: در 
 این پروژه، شــفافیت بســیار افزایش پیدا 

می کند.

گروه اقتصادی - بانک مرکزی اعلام 
کرد افشای اطلاعات حساس کارت بانکی 
در اسفند ۹۸ نسبت به پیش از عملیاتی سازی 
رمز دوم پویا ۹۰ درصد کاهش داشته است.

بانک مرکــزی اعلام کــرد، رصد و 
پایش مداوم رخداد های ســایبری شــبکه 
بانکــی پیش و پس از عملیاتی ســازی رمز 
دوم پویــا از اقدامات بانک مرکزی به منظور 
حصول اطمینان از اثربخشــی آن بود.بر این 

اســاس، نتایج رصد رخداد های ســایبری 
شبکه بانکی نشان می دهد »افشای اطلاعات 
حســاس کارت بانکی« در ۹ ماهه اول سال 
۱۳۹۸، علی رغــم برخــی فــراز و فرود ها 
روندی افزایشی داشته، اما از دی ماه و به ویژه 
در بهمن ماه و اســفندماه، این رخداد با روند 
نزولی شدیدی روبه رو شده است؛ به طوری 
که رخداد های رصد شــده در این دسته، در 
اســفندماه ۱۳۹۸ قریب به ۹۰ درصد نسبت 

بــه میانگین رخداد های شناسایی شــده در 
ماه های ابتدایی سال )پیش از عملیاتی سازی 
رمز دوم پویا( کاهش داشته است.همچنین 
رخداد های مرتبط با »فیشــینگ درگاه های 
پرداخت« نیز به طور مشــابه در ۹ ماهه اول 
سال ۱۳۹۸ روندی افزایشی داشته اند، لیکن 
از ابتدای زمستان سال ۱۳۹۸ روند وقوع این 
دسته از رخداد ها کاملًا نزولی است، چنان که 
میزان این دســته از رخداد ها در اســفندماه 

۱۳۹۸ نسبت به رخداد های شناسایی شده در 
ابتدای سال )پیش از عملیاتی سازی رمز دوم 
پویا( کاهش ۸۵ درصدی را نشان می دهد.از 
ســوی دیگر اطلاعاتی که بانک مرکزی در 
خصوص تعداد دستورات قضایی ابلاغ شده 
به بانک ها و مؤسســات اعتباری در حوزه 
جرائم ســایبری در اختیار دارد، نشان دهنده 
کاهــش قابل توجه تعداد این دســتورات، 
هم زمان با عملیاتی سازی رمز دوم پویا است.

 معاون وزیر اقتصاد اعلام کرد؛  

دریافتآنلاینخدماتمالیبرایمردمممکنشد

بانک مرکزی اعلام کرد:

کاهش۹۰درصدیافشایاطلاعاتکارتهایبانکیباعملیاتیسازیرمزدومپویا
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سال 1404سطح زیرکشت گلخانه ها در هرمزگان به 5هزارهکتار می رسد؛

کشت گلخانه ای رویکرد نوآورانه در 
صنعت کشاورزی هرمزگان

معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه خــط ریلی بین ایران و 
افغانســتان می توانــد چشــم اندازی خوبی برای تعامــلات بین دو 
کشــور باشــد، گفت: این شــبکه ریلی می تواند بخشــی از باری که 
امروز از مســیر مــرزی دوغــارون و میل 78 بین دو کشــور جابه 
جا می شــود را جــذب کند البته این خــط ریلی فقــط کارکرد باری 
نــدارد و می توانــد مســافران بین دو کشــور را هم جابــه جا کند.    


